

# Recent Amendments to the Migration Legislation of the Republic of Kazakhstan

## Последние изменения в миграционном законодательстве Республики Казахстан

Yuliya Chumachenko, AEQUITAS, Partner  
Alexander Chumachenko, AEQUITAS, Associate  
Юлия Чумаченко, партнер AEQUITAS  
Александр Чумаченко, юрист AEQUITAS

Kazakhstan has adopted and, starting late May 2013, enacted the new Visa Issuance Rules<sup>1</sup> (hereinafter, the Rules), which also affect the visa period of validity reduction and extension issues.

### GENERAL CHARACTERISTICS OF THE RULES

The key objectives for the Rules adoption are as follows:

- to bring the provisions of subordinate regulatory legal acts in line with the RK Law on Population Migration, dated 22 July 2011;
- to improve the existing visa issuance procedure; and

- to streamline the entry, exit and stay of foreign citizens in the RK territory.

When developing the Rules, the visa policy experience of different countries has been taken into account, which found its reflection in the revised legislation, including as regards the issuance of visas on the basis of the international principle of reciprocity (parity) providing for the mutually equal conditions when issuing visas to the nationals of the two states.

The Rules are primarily aimed at creating favorable conditions for the foreign tourists, private individuals and businessmen to travel to Kazakhstan. At the same time, the



Rules set forth a number of restrictions on the said category of individuals' stay in Kazakhstan, in order to cut the flow of foreigners engaging in illegal entrepreneurial, labor and other chargeable activities in the RK territory.

In any case, now, the political and migration situation in the foreigner's country of origin or permanent residence will be taken account of when making decisions to issue visa support and visas.

### VISA TYPES AND CATEGORIES

The Rules for the first time introduce such types of visas as "non-immigrant" and "immigrant."

The following categories are referred to non-immigrant visas:

- diplomatic visa (A);
- service visa (B);
- investor visa (C);
- business visa (D);
- missionary visa (E);
- tourist visa (F);
- private visa (G); and
- transit visa (H).

The following categories are referred to immigrant visas:

- permanent residence visa (J);
- family reunification visa (K);
- educational visa (L);
- visa for the performance of labor activities (hereinafter, the labor visa) (M); and
- humanitarian purpose visa (N).

Each of the above-listed visa categories (except for tourist and transit visas) is subdivided into subtypes, depending on the purpose of the visa applicant's stay in the RK.

### Investor Visas

Foreigners engaging in investment activities in the RK are issued single entry investor visas, with up to 90 days period of validity or multiple entry investor visas with up to 3 years period of validity, based on an application by the RK authorized investment agency.



**Business Visas**

Foreign citizens coming to the RK to participate in conferences, forums, exhibitions, cultural, scientific and other events, or to lecture and teach at educational institutions, are issued category D1 business visas, which may be single entry or multiple entry with 90 days period of validity and the right to stay in the RK territory for not more than 30 days per each entry.

Category D2 business visas are issued to persons coming to the RK for a short-term business trip, or assembly, repair or technical maintenance of equipment. Such visas are issued with the period of validity of up to 1 year with the right to stay in the RK territory for not more than 60 days over 180 day period.

Category D3 visas are issued to foreign citizens coming to the RK in order to escort humanitarian aid, conduct negotiations, execute contracts or render consulting or audit services; such visa's period of validity being up to 3 years with the right of stay not to exceed 30 days per each entry and the total period of the foreign citizen's stay in the RK territory not to exceed 60 days over 180 day period.

According to the Rules, the period of validity of a business visa, which is issued based on a legal entity's invitation, cannot be extended.

**Labor Visas**

Labor visas are also subdivided into five categories, of which M1 category visas are issued to foreign employees on the basis of a foreign labor engagement permit or an independent job placement permit (hereinafter, collectively, the work permit) for a period up to 1 year or for the effective term of the work permit.

M1 category visas may be extended if the work permit is extended, in which case the visa extension application may only be filed by the party that previously issued the invitation for the original visa.

M2 category visas are issued to the relatives of foreign employees holding the M1 category visas.

Individuals coming to the RK with the purpose of submitting to the local executive authorities the documents for work permit obtainment are issued single entry visas of M3 category with the 90 day period of validity and the right to stay in the RK for a period not to exceed 30 days.

# AQUITAS

M4 category visas with the period of validity of up to 1 year are issued to business immigrants coming to the RK for the purpose of conducting entrepreneurial activities.

M5 category visas are issued to seasonal workers and may be single, two or three-entry with up to 1 year period of validity, such period not to exceed the work permit effective term.

**SIMPLIFIED VISA ISSUANCE AND PASSPORT REGISTRATION PROCEDURE**

The new Rules uphold the simplified procedure for Kazakhstan visa issuance to the nationals of 48 developed countries (including USA, Canada, Great Britain, Japan, Israel, Denmark, Australia, Bulgaria, Norway, Poland, Singapore, France, Spain, Germany, Korea, and other) who can obtain short-term RK visas without invitation (visa support).

Besides, the passports of foreign nationals from 48 developed countries are registered at the RK State Border checkpoints when passing the border passport control.

**OTHER AMENDMENTS**

The Rules also contain other revised regulations, including the requirement to have at least two empty pages in the passport in order to obtain a visa, the possibility to use a refugee certificate or an asylum seeker certificate as a passport-replacing document, and other. ■



**В** Казахстане приняты и с конца мая 2013 года введены в действие новые Правила выдачи виз<sup>1</sup> (далее — Правила), которые также касаются вопросов продления и сокращения сроков их действия.

### ОБЩАЯ ХАРАКТЕРИСТИКА ПРАВИЛ

Основными целями принятия Правил являются:

- приведение положений подзаконных нормативных правовых актов в соответствие с Законом «О миграции населения» от 22 июля 2011 года;
- совершенствование существующего порядка выдачи виз;
- упорядочение въезда, выезда и пребывания на территории РК иностранных граждан.

При разработке Правил был изучен опыт различных стран мира в области визовой политики, который нашел свое отражение в обновленном законодательстве, в том числе в отношении выдачи виз на основе международного принципа взаимности (паритета), предусматривающего обоюдное предоставление равных условий при оформлении виз гражданам двух государств.

Правила, в первую очередь, направлены на создание благоприятных условий для поездок в Казахстан иностранных туристов, частных и деловых лиц. Вместе с тем, Правила предусматривают ряд ограничений по пребыванию

указанной категории граждан в Казахстане в целях сокращения потока иностранцев, занимающихся нелегальной предпринимательской, трудовой и иной оплачиваемой деятельностью на территории РК.

В любом случае, при принятии решения об оформлении визовой поддержки и выдаче визы теперь будет учитываться политическая и миграционная ситуация в стране гражданства или постоянного жительства иностранца.

### ТИПЫ И КАТЕГОРИИ ВИЗ

В Правилах впервые введены такие типы виз, как «неиммиграционные» и «иммиграционные».

К неиммиграционным визам относятся визы следующих категорий:

- дипломатическая (А);
- служебная (В);
- инвесторская (С);
- деловая (D);
- миссионерская (Е);
- туристская (F);
- частная (G);
- транзитная (H).

К визам иммиграционного типа относятся:

- на постоянное жительство (J);
- воссоединение семьи (K);
- получение образования (L);
- осуществление трудовой деятельности (M);
- гуманитарные мотивы (N).

Каждая из вышеперечисленных категорий виз (кроме туристской и транзитной) подразделя-

ется на подвиды в зависимости от цели пребывания получателя визы в РК.

### Инвесторские визы

Иностранцам, занимающимся инвестиционной деятельностью в РК, оформляются однократные инвесторские визы сроком действия до 90 суток, или многократные инвесторские визы сроком действия до 3 лет на основании ходатайства уполномоченного органа РК по вопросам инвестиций.

### Деловые визы

Иностранцам гражданам, направляющимся в РК для участия в конференциях, форумах, выставках, культурных, научных и других мероприятиях, а также для чтения лекций и ведения занятий в учебных заведениях, оформляются деловые визы категории «D1». Они могут быть однократными и многократными со сроком действия 90 суток и правом пребывания на территории РК не более 30 суток при каждом въезде.

Деловые визы категории «D2» выдаются лицам, направляющимся в РК с целью краткосрочной командировки, монтажа, ремонта и технического обслуживания оборудования. Такие визы оформляются сроком действия до 1 года с правом пребывания на территории РК не более 60 суток в течение 180 суток.

Визы категории «D3» выдаются иностранцам, направляющим-



ся в РК в целях сопровождения гуманитарной помощи, проведения переговоров, заключения контрактов, оказания консультационных и аудиторских услуг, сроком действия до 3 лет и правом пребывания не более 30 суток при каждом заезде. При этом общий срок пребывания иностранца на территории РК не должен превышать 60 суток в течение 180 суток.

Согласно Правилам, сроки действия деловой визы по приглашению юридических лиц не продлеваются.

#### **Визы на осуществление трудовой деятельности**

Визы на осуществление трудовой деятельности также разделены на пять категорий, из которых визы категории «М1» выдаются иностранным работникам на основании разрешения на привлечение иностранной рабочей силы или разрешения на самостоятельное трудоустройство (далее — разрешение на работу) на срок до 1 года или на срок разрешения на работу.

Допускается продление визы категории «М1» при продлении разрешения на работу на срок соответствующего разрешения, при этом ходатайствовать о продлении визы вправе только приглашающая сторона, которая ранее оформляла приглашение на получение первичной визы.

Визы категории «М2» выдаются родственникам иностранных

работников, имеющих визу категории «М1».

Лицам, следующим в РК с целью предоставления в местные исполнительные органы документов для получения разрешения на работу, выдаются однократные визы категории «М3» сроком действия 90 суток с правом пребывания в РК не более 30 суток.

Визы категории «М4» выдаются бизнес-иммигрантам, прибывшим в РК с целью осуществления предпринимательской деятельности, сроком действия до 1 года.

Визы категории «М5» выдаются сезонным иностранным работникам и могут быть однократными, двукратными и трёхкратными со сроком действия до 1 года, но не свыше срока действия разрешения на работу.

#### **УПРОЩЕННЫЙ ПОРЯДОК ВЫДАЧИ ВИЗ И РЕГИСТРАЦИИ ПАСПОРТОВ**

В новых Правилах сохранен упрощенный порядок получения казахстанских виз для граждан 48 развитых стран мира (в том числе США, Канады, Великобритании, Японии, Израиля, Дании, Австралии, Болгарии, Норвегии, Польши, Сингапура, Франции, Испании, Германии, Кореи и др.), которые могут получить краткосрочные визы РК без приглашений (визовой поддержки).

Кроме того, регистрация паспортов иностранных граждан

## AQUITAS

из 48 развитых стран мира осуществляется в пунктах пропуска через государственную границу РК при прохождении паспортно-пограничного контроля.

#### **ИНЫЕ ИЗМЕНЕНИЯ**

Правила предусматривают и иные обновленные регуляции, в том числе требование о наличии в паспорте в целях получения визы как минимум двух свободных страниц; возможности использования в качестве документа, заменяющего паспорт, удостоверение беженца и свидетельство лица, ищущего убежище, и другие. ■

